
کنش عضو بنیاد فرشچیان   وا
به وضعیت تابلوهای کاخ سعدآباد

عضو مؤثر بنیاد استاد فرشچیان به اخباری که از وضعیت 
کنش  آسیب به تابلوهای استاد در کاخ سعدآباد منتشر شد، وا
نشان داد و گفت: بازدید چند ماه پیش من نشان می داد این 

تابلوها وضعیت بدی نداشتند. 
به گزارش  مهر،  پس از انتشار برخی گزارش ها درباره وضعیت 
تابلوهای موزه آثار استاد فرشچیان در کاخ سعدآباد و همچنین 
انتشار تصاویری از وضعیت نگهداری آنها، خانم پروین دخت 
استاد فرشچیان در  بنیاد  اداره  فرشچیان، عضو مؤثر در 

این باره با خبرنگار مهر گفت وگویی انجام داد. 
وی در خلال این گفت وگو به این موضوع اشاره کرد که چند 
ماه پیش از انتشار تصاویر از موزه دیدن کرده و شرایط تابلوها را 

در وضعیت مناسبی ارزیابی کرده است. 
فرشچیان در این گفت وگو بیان کرد: عکس هایی منتشر شده 
که در آن ها موضوعاتی مانند وضعیت نامناسب پاسپارتوی آثار 
گر واقعاً تغییر شکل هم داده شده باشد  مطرح شده است که ا
عجیب نیست و قابل مرمت است و اصل اثر مشکلی پیدا نکرده 
است. چون پاسپارتو مقوایی برای دور اثر و قابل تغییر و تعویض 
است. می دانم مدیران کاخ سعدآباد تا جای ممکن از آثار به 
خوبی نگهداری می کنند کمااینکه من چند ماه پیش با آنها 
جلسه داشتم و گفتند که هر نوع درخواست داریم ارائه کنیم و 
آنها هم همکاری می کنند تا هر آنچه برای موزه نیاز است فراهم 
گر چه چند سال است که افتتاح شده ولی  شود. این موزه ا
ساختمان آن هیچ وقت مشکل جدی نداشته است. البته در 
مدیریت جدید کاخ، هر زمان درخواست رفع نواقص ساختمان 

یا مرمت تابلوها را داشتیم به سرعت انجام داده اند. 
وی توضیح داد که در مرمت ساختمان موزه، به ویژه از بخش 
پشتی بنا، بیش از دو میلیارد تومان هزینه شده است. حوض 
وسط حیاط موزه که ترک برداشته و سال ها رها شده بود، حالا 
مرمت شده است. این اقدامات که از آبان ماه آغاز شد، ارتباطی 

با آثار نداشته و آثار در سلامت کامل بودند. 
فرشچیان گفت: زمانی که استاد در ایران بود، پیشنهادی 
برای تعویض شیشه های قاب تابلوها با شیشه های آنتی رفلکس 
کنون اما نظر استاد تغییر کرده  مطرح شد اما استاد نپذیرفتند. ا
و اختیار کامل تصمیم گیری را به من به عنوان نماینده شان 
داده اند. کارشناسان شیشه آنتی رفلکس را امتحان کردند 
و به من هم نشان دادند نتیجه رضایت بخش بود و من هم 

درخواست کردم به تدریج تمامی شیشه ها تعویض شود. 
نماینده استاد فرشچیان در خصوص شرایط نگهداری و 
کنترل رطوبت آثار توضیح داد: بنای ساختمان موزه فرشچیان 

با قدمت زیاد، استحکام خوبی دارد. 
کید کرد که در اغلب ماه های سال، شرایط رطوبتی موزه  وی تأ
مناسب است. همچنین مسئولان موزه قول خرید دستگاه های 
لازم برای کنترل رطوبت را داده اند. برخلاف برخی گزارش ها، موزه 
دارای سیستم اسپیلت نیست و اطلاعات ارائه شده در خبرها 

پیرو آن نیز نادرست است. 
خانم فرشچیان به نگرانی هایی درباره آسیب دیدگی آثار 
نیز پاسخ داد و گفت: در موزه استاد فرشچیان حدود ۶۰ تابلو 
اهدایی )با ۱۷ تابلویی که از موزه هنرهای معاصر منتقل شد(، 
گر اثری دچار ایراد شود، مسئولان موزه آن  نگهداری می شود و ا
را مرمت می کنند. مسئول مرمت، چند بار آثار را بازبینی کرده و به 

اصالت و سلامت آن ها اذعان دارد. 
وی درباره بنیاد استاد فرشچیان توضیح داد: این بنیاد از سال 
۱۳۷۲ با عنوان بنیاد خیریه پژوهش های علوم و هنر فرشچیان 
فعالیت خود را آغاز کرده و از جمله خدمات آن، جمع آوری آثار 
استاد از نقاط مختلف برای نمایش عمومی در موزه بوده است. 
گاهی عمومی در موزه قرار داده  این آثار برای احترام به استاد و آ
شده اند و هدف بنیاد، نگه داشت آن ها در فضایی مناسب و 

عمومی است. 
وی ادامه داد: استاد وقتی از موزه هنرهای معاصر دیدن 
کرد، خودشان خواستند ۱۷ تابلویی که در آنجا بود، به کاخ 
سعدآباد منتقل شود چون شرایط مناسبی نداشتند. الان ۲۳ 
سال است که موزه استاد در کاخ افتتاح شده و تابلوها ایرادی 
گر مشکلی هم به وجود بیاید، مسئولان کاخ  پیدا نکرده است و ا

رفع می کنند. 
فرشچیان به نامه ای اشاره کرد که استاد در دی ماه سال 
گذشته خطاب به ریاست جمهوری نوشته و در آن خواسته 
بود تمامی تابلوها در موزه فرشچیان سعدآباد تجمیع شود. 
وزیر ارشاد و میراث فرهنگی با این جابه جایی دائمی موافقت 
ح شده مبنی بر اینکه در ازای  کرده اند و گویا شرطی هم مطر
ماندن ۱۷ تابلوی موزه هنرهای معاصر در موزه فرشچیان؛ یک 
مجسمه به موزه هنرهای معاصر داده شود. با این حال، هنوز 
این نامه نگاری ها به نتیجه نهایی نرسیده است. این درخواست 
استاد، خواسته بزرگی نیست. استاد تنها یک تقاضا داشته و آن 
هم گردآوری آثارش در موزه استاد فرشچیان در کاخ سعدآباد 
است. او شخصیتی عظیم است ولی چرا برای انجام چنین 

خواسته ای باید این همه تعلل شود؟

آرمان ملی - شفق محمدحسینی: هنوز خاطره تلخ مرگ 
5۳ کارگر معدنجوی طبس را در سال گذشته از یاد نبردیم، که 
همه ایران را غرق ناراحتی و اندوه کرد. بعد از آن نیز همچنان 
شاهد حوادث تلخ بسیاری در محیط کار برای کارگران بودیم. 
، به  شامگاه شنبه، تعدادی از کارکنان پالایشگاه زرقان شیراز
دلیل نشتی گاز کشته و زخمی شدند. تا این لحظه سه کارگر 
جان خود را از دست داده و ۱۳نفر هم به بیمارستان های شیراز و 
زرقان منتقل شدند. به گفته  سخنگوی سازمان مدیریت بحران 
کشور، تعدادی از افراد به صورت سرپایی در محل درمان شدند 
کز درمانی شیراز و زرقان انتقال  و باقی مصدومان بدحال به مرا
یافتند. هرچند هنوز دلایل این اتفاق در دست بررسی است، 
اما طبق گفته دبیرکل خانه کارگر ایران، سهل انگاری منجر به 
نشت گازهای سمی شده است. اتفاق تلخی که بار اول نیست که 
، در حوادث  رخ می دهد، اما متاسفانه بارها در سال های اخیر
، تکرار شده است. پالایشگاه نفت خام زرقان در جاده  حین کار
شیراز به اصفهان قرار دارد و به گفته »حسین ظفری« پس از 
نشت گاز هیدروژن سولفید در یکی از مخازن این پالایشگاه، 
شش تیم اورژانس به محل حادثه اعزام شدند. پالایشگاه شیراز 
که به عنوان SORC نیز شناخته می شود( یک پالایشگاه نفت  (
خام است که در کیلومتر ۲۲ جاده شیراز به اصفهان واقع شده 
است. این پالایشگاه برای پالایش ۴۰هزاربشکه نفت خام در روز، 
ک نفت  معادل ۲ میلیون تن در سال، طراحی شده است. خورا
خام مورد نیاز از طریق یک خط لوله ۱۰ اینچی ۲۳۰ کیلومتری از 

مناطق نفتی گچساران تامین می شود. 

   سهل انگاری با زمینه عمدی؟
علیرضا محجوب، دبیرکل خانه کارگر ایران، درباره حادثه 
پالایشگاه شیراز، به »آرمان ملی« گفت: این حادثه متاسفانه به 
واسطه سهل انگاری منجر به نشت گازهای سمی گوگردی در 
محیط شده است و ۱۳نفر را در آن واحد مسموم و دو نفر در محل 
حادثه فوت شدند و یک نفر هم در بیمارستان جان باخت. حال 
باقی حادثه دیدگان هم آن طور که به من گفتند، در حال بهبود 
است. ولی خطر برای همه مرتفع نشده است. به نظر می رسد که 
باید مسئولان پالایشگاه به واسطه موضوع ایمنی، و عدم توجه 
، در خطوط مختلف منتهی به بخش های  به نکات ایمن ساز
کلیدی در پالایشگاه طرف سوال و پرسش باشند. به نظر می رسد 
که حادثه باید عمیق و دقیق بررسی شود. محجوب با بیان اینکه 
اینگونه حوادث را نمی توان سهل انگاری  بشماریم، افزود: این 
ساده ترین عنوانی است که می شود به یک حادثه داد. ولی فوت 

۳نفر نمی تواند با این عبارت تمام شود. 
سهل انگاری زمینه های عمدی دارد و باید مشخص شود که 
چه کسانی قصورشان سبب این سهل انگاری شده است یا در 
محیط های دیگر هم می شود. به نظر می رسد، نادیده گرفتن 
آنچه که ما آیین نامه های ایمنی می دانیم، جزو مواردی است 
که اساسا باید به شدت مورد تعقیب دستگاه های مسئول مثل 
حوزه بازرسی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و محکمه قضائی 
که قاعدتا این پرونده به واسطه این حادثه درش قرار می گیرد، 
قرار بگیرد و به سادگی از تقصیر کسانی که در این مورد می توانند 
از بالاترین تا پایین ترین سطوح مسئول باشند، گذشت حاصل 

نشود. 

   کارفرما و حفظ جان کارگران 
دبیرکل خانه کارگر ایران درباره وظایف کارفرما نیز بیان کرد: 
اساسا آموزش و دادن تعلیم کافی و مستقر کردن امکانات کافی 
از وظایف اصلی کارفرماست. این نکاتی است که در قانون کار 
کید شده است و همچنین برای برخی از آنها مجازات  برآن تا
هم مشخص شده است. امیدواریم که این موضوع در وهله 
اول توسط دستگاه ذی ربط طرف توجه باشد، به جای اینکه ما 
توجیه کنیم و وزارتخانه هم بگوید که این موضوع سهل انگاری 
بوده است. بهتر است که به این مسائل عمیقا رسیدگی شود و 
گر در این موارد کوتاهی کنند، ناچار می شویم  ما فکر می کنیم ا
به انتشار همه توضیحات، که آن زمان هم مشخص می شود 
کارگران نیستند، مقصر درگذشتگان و مجروحان  که مقصر 
نیستند. امیدواریم که دستگاه قضائی و وزارت تعاون، کار و 
ورفاه اجتماعی، با قاطعیت با این موضوع برخورد کنند و مانع 
از تکرار این وقایع در پالایشگاه ها که باید امن ترین محیط کار ما 
باشند، چون باید امنیت بالایی در این مکان باشد، طرف توجه 
قرار بگیرد و نتیجه آن افزایش امنیت و جلوگیری از حتی حوادث 
کوچک باشد. این حادثه بزرگی است. ما ظاهرا از دور حوادث 
ناایمن خارج نمی شویم. مهم ترین موضوع حفظ جان و سلامت 
کسانی است که در محیط کار می کنند. هرکارفرما و مدیر و مسئول 
و سرپرستی، این را از نظر دور بدارد و یا اقداماتی که باعث تهدید 
جان افراد می شود، برایش مهم نباشد و مورد کم توجهی قرار 
بگیرد، قطعا می تواند به عنوان مقصر در این موارد هم مواخذه 

کمه شود.  و هم محا

   اهمیت سیستم مانیتورینگ 
محجوب درباره حوادثی نظیر آنچه سال گذشته در معدن 
معدنجوی طبس روی داد و جان 5۳ کارگر را گرفت، نیز گفت: 
ما معدن را رها نکردیم و همین هفته گذشته باز در شهر طبس 
تشکیل کمیته دادیم. همه مدیران و مسئولان ذی ربط هم 
بودند. مجددا در مورد این موضوع که باید محیط مانیتورینگ 
شود و تا استقرار کامل مانیتورینگ و موارد ایمنی متعددی که 
می تواند رعایت شود و مانع حوادث جدید شود، آنها بحث و 

نوشته شد. سیر حرکت به این سمت می تواند حداقل در آن 
نقطه پر حادثه اسباب التیام افرادی باشد که در آن محیط کار 
می کنند. امیدواریم که بعد از استقرار مانیتورینگ که گفتند 
قراردادش را هم بستند و در آستانه نقل و انتقال و نصب تجهیزات 
هستند، خیال ما را از آن معدن اسوده خواهند کرد. اما بقیه 
معادن همچنان باید طرف توجه باشد. وزارت صمت باید 
بداند که در مورد آن معدن نمی شود که فقط مدیرانش را مقصر 
دانست. صد البته استقرار سیستم مانیتورینگ که یک تکلیف 
قانونی است، وظیفه مدیران بوده است، اما با توجه به گرانی 
این سیستم ها، قانونگذار در قانون پیش بینی کرده بود که هر 
معدنی را که در زمینه زغال سنگ فعالیت می کند، وادار کند به 
در نظر گرفتن نکات ایمنی. به نظر ما قصور کاملا مشخص است و 
محکمه باید حتما بعد از مدیران مجموعه که آنها را مورد مواخذه 

و بازجویی قرار داده، همچنان مساله را پیگیری کند. 

   مرگ تلخ کارگران 
روزی نیست که اخبار را بخوانید و با مرگ حداقل چند کارگر 
در سراسر ایران مواجه نشوید. متاسفانه حوادثی که هنگام کار 
رخ می دهد، و در اغلب آنها هم قصور موارد ایمنی و رعایت آنها به 
چشم می خورد، روز به روز بیشتر می شود. شاید در گذشته هم 
اوضاع به همین شکل بوده است، اما به اندازه امروز این اخبار 
به سرعت دست به دست نمی شد. هربار بعد از هر حادثه ای که 
ابعاد وسیع تری دارد، مسئولان توصیه هایی می کنند و پرونده ای 
هم برای کارفرمایان خاطی تشکیل می شود و امکاناتی هم برای 
خانواده های کارگران بازمانده درنظر گرفته می شود، اما باز این 
حوادث تلخ تکرار می شود. تا امروز حتی بعد از اتفاق های تلخی 
که سال گذشته شاهدش بودیم، نظیر آنچه در معدن معدنجوی 
طبس رخ داد و 5۳ نفر جان خود را از دست دادند و همچنین 
خ داد، باز هم شاهد این  حادثه انفجار بندر شهید رجایی ر
حوادث هستیم. این درحالی است که بسیاری از کارگرانی که 
روزانه و در ابعاد کوچک تر دچار آسیب در حوادث هنگام کار 
می شوند، گاه به دلیل تعداد کم آنها و عدم اطلاع رسانی، اصلا در 

میان اخبار نمی آیند. 
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 ترافیک سنگین

ترافیک سنگین پل حق شناس تا آخر تونل توحید سرسام آور 
است هر روز صبح شاهد این ترافیک در این محوطه هستیم و 
مسئولان راهنمایی و رانندگی با اینکه در این محدوده حضور 
دارند ولی هیچ راهکاری برای ترافیک این محدوده ایجاد 
نمی کنند از مسئولان تقاضا داریم که فکری اساسی برای این 

موضوع کنند. 
احدی از تهران 

دریا 
در فصل تابستان قرار داریم از مسئولان تقاضا داریم که برای 
اینکه مسافران در سطح ساحل دریاها و جنگل ها آشغال های 
خود را رها نکرده و باعث کثیفی محیط زیست نشوند سطل های 
زباله  بیشتری در مسیرهای پر رفت و آمد قرار دهند تا بلکه به 

محیط زیست خود از این طریق کمک کنیم. 
یک شهروند از تهران

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از حادثه پالایشگاه زرقان شیراز که منجر به مرگ 3کارگر شد

حوادث تلخ کارگری تمامی ندارد

برای دفن اموات وضعیت 
بحرانی وجود ندارد

بهشت  گفت:  تهران  شهر  شورای  عضو 
زهرا )س( تا چند سال ظرفیت دفن اموات 
 ، را دارد و محدودیتی نداریم. به گزارش  مهر
احمد صادقی رئیس کمیته شفافیت و شهر 
هوشمند شورای اسلامی شهر تهران با بیان 
اینکه ما تذکراتی را در خصوص آرامستان  های 
جدید داده ایم، اظهار کرد: برای دفن اموات 
وضعیت بحرانی وجود ندارد، ساعت ها بحث 
صورت گرفته و کارشناسان اعلام کردند که 
بهشت زهرا)س( چند سال ظرفیت دفن دارد 

و محدودیتی نداریم. 
که  ح می شود  که مطر کاری هایی  شلوغ 
ظرفیت نداریم و اموات روی دستمان می ماند، 
مهم ترین  افزود:  وی  است.  منافع  برای 
موضوع، مباحث ترافیکی و محیط زیستی 
است و باید آرامستان ها در شمال، جنوب، 
شرق و غرب تقسیم شود. اینکه مردم را نگران 
کنیم که اموات روی دست ما می ماند، موضوع 
قابل تأملی است. صادقی با بیان اینکه بار دفن 
اموات به دوش جنوب شهر است، تصریح کرد: 
شورا پیگیری کند که شهرداری به وظایف خود 
به درستی عمل کند. مشکلات عدیده ترافیکی، 
آلودگی هوا، آسیب های اجتماعی و مشکلات 
زیست محیطی در جنوب شهر محدوده شده 
است؛ لذا باید آرامستان ها در تمام قسمت ها 

توزیع شود. 

خطرات قطع و وصل برق برای 
وسایل برقی

معاون آموزش دانشکده آتش نشانی تهران 
گوار پس از قطع و وصل  نسبت به حوادث نا
برق هشدار داد و گفت: مردم باید یاد بگیرند 
وسایلی که گرما تولید می کنند را پس از قطع 
برق خاموش کرده یا از برق بکشند، چون یک 
لحظه غفلت، ممکن است باعث آتش سوزی 
در  مرشددوست  محمدرضا  شود.  مرگبار 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به حوادث متعددی 
خ داده است،  که در پی قطع و وصل برق ر
اظهار کرد: متأسفانه هنوز آموزش های ایمنی 
لازم به صورت گسترده و اثربخش به مردم 
ارائه نشده است و برخی این نکات را جدی 

نمی گیرند.
 وی افزود: هنگامی که برق قطع می شود، 
می کنند  گرما  تولید  که  وسایلی  است  لازم 
مانند سشوار، اتو، هیتر برقی و حتی کولر گازی، 
یا خاموش شوند و یا از برق کشیده شوند. زیرا 
گر این وسایل  هنگام بازگشت جریان برق، ا
روشن باقی بمانند، احتمال ایجاد آتش سوزی 
از  نمونه ای  به  مرشددوست  دارد.  وجود 
حوادث اخیر اشاره کرد و گفت: چند هفته 
پیش در یک آرایشگاه زنانه، سشوار صنعتی 
کنار مواد قابل اشتعال نظیر الکل و دستمال 
قرار داشت. قطع برق اتفاق افتاد و وقتی برق 
برگشت، سشوار به طور خودکار روشن شد که 
این موضوع منجر به آتش سوزی در محل شد. 
این حادثه خسارت جانی  خوشبختانه 
نداشت؛ اما زیان مالی زیادی به بار آورد. او 
ک هستند  افزود: وسایل گرمازا بسیار خطرنا
و این تصور که کولر گازی فقط خنک کننده 

است، نادرست است. 
ممکن  برق  برگشت  هنگام  وسایل  این 
است روشن شده و به دلیل مصرف بالای 
داغ  را  ساختمان  داخلی  سیم کشی  برق، 
کنند که می تواند منجر به آتش سوزی شود. 
مرشددوست در ادامه به سایر وسایل برقی 
کش های دستشویی  اشاره کرد و گفت: هوا
گر پس از قطع برق  و حمام و هود آشپزخانه ا
خاموش نشوند، ممکن است هنگام برگشت 

برق باعث ایجاد جرقه و آتش سوزی شوند. 

خرس گم شده پیدا نشد
مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت حیات 
وحش سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
خرس گم شده پارک پردیسان با پهپاد حرارتی 

و دید در شب هم پیدا نشد. 
غلام رضا ابدالی، مدیرکل دفتر حفاظت 
و مدیریت حیات وحش سازمان حفاظت 
مهر درباره  با  گفت وگو  در  زیست  محیط 
وضعیت خرس گمشده در پارک پردیسان 
پیدا  برای  روزی  شبانه  تلاش  کرد:  اظهار 
کردن خرس گم شده پارک پردیسان ادامه 
دارد و نیروهای یگان حفاظت هم تا صبح 

پیگیر این موضوع بودند. 
گفتنی است؛ یکی از دو توله خرس قهوه ای 
در پارک پردیسان از پنجشنبه ۷ خرداد ناپدید 
شده است. این توله خرس یکی از دو توله 
که اواخر اردیبهشت  خرس قهوه ای است 
استان  محیط بانان  از  یکی  توسط  امسال 
می شوند.  پیدا  گشت زنی  حین  فارس، 
مادر این دو توله خرس قهوه ای توسط یک 
شکارچی کشته شده بود و لاشه خرس مادر 
پیدا  مرودشت  ج شهرستان  منطقه ابر در 

می شود. 
این دو توله خرس سوم خرداد برای تیمار به 
کلینیک حیات وحش پردیسان واقع در تهران 
منتقل می شوند تا تحت مراقبت و تیمار قرار 
گرفته و مجدداً به طبیعت بازگردانده شوند 
خ  که متأسفانه این اتفاق برای یکی از آنها ر

می دهد. 
هرچند دیروز ادعایی هم مبنی بر گم شدن 
دیگر توله خرس عنوان شد، اما خبر توسط 
سازمان حفاظت محیط زیست، تکذیب شد. 

در میان هیاهوی نوسانات قیمت سکه و دغدغه های 
معیشتی، مدتی است که دوباره از مجلس خبر از طرحی  برای 
کاهش ضمانت اجرای مهریه از بهارستان به گوش می رسد؛ 
طرحی که به باور اشرف گرامی زادگان، مشاور حقوقی معاونت 
امور زنان در دولت دوازدهم، نه تنها دست زنان را در روز مبادا 
خالی می گذارد، بلکه آخرین ابزار قانونی و شرعی شان را هم از 
آن ها می گیرد. اشرف گرامی زادگان در گفت وگو با ایسنا، ضمن 
اشاره به اعلام وصول طرح اصلاح موادی از قانون نحوه اجرای 
محکومیت های مالی و برخی از احکام راجع به مهریه در مهرماه 
سال ۱۴۰۳ در مجلس شورای اسلامی، معتقد است: به نظر 
ح مجلس با موضوع »اصلاح موادی از قانون نحوه اجرای  طر
محکومیت های مالی« با هدف کمرنگ کردن تنها ابزار قانونی 
و شرعی زنان در شرایط امروز جامعه است؛ نمایندگان محترم 
نمی توانند پیشنهادی ارائه دهند که زنان را متضرر کند. وی ادامه 
گرچه در متن طرح فقط به مهرالسنه اشاره شده است، اما  داد: ا
مبلغی که به عنوان مهرالسنه در متون آمده، معادل 5۰۰ درهم 
نقره است که در شرایط کنونی حدود ۲5 سکه تمام بهار آزادی 
می شود. مجلسی که یک روز پیشنهاد ۱۴ سکه می دهد و باری 
دیگر اعداد دیگری پیشنهاد می کند و به استناد مقدمه طرح، 
فقط به امروز می اندیشد و لاغیر، چگونه می خواهد عدالت را اجرا 
کند؟وی طرح مجلس برای کاهش مهریه را اقدامی غیرقانونی 
خواند که در قانون مدنی نیز به صراحت به آن اشاره شده و 
گاهند. وی اضافه کرد: قانون  نمایندگان مجلس هم از آن آ
مدنی در ماده ۱۰۸۰ به صراحت اعلام می کند که »تعیین مقدار 
مهر منوط به تراضی طرفین است.« درنتیجه، هنگام عقد، زن و 
مرد باید درباره مهریه توافق کنند. طبق ماده فوق، تعیین مقدار 
مهریه به عهده طرفین ازدواج است و مجلس و قضات نیز این را 
می دانند، با این وجود، نمایندگان مجلس با این طرح، مسیر 

عدم وصول مهریه را انتخاب کرده اند. 

   بررسی همه جانبه موضوع مهریه
کید بر اینکه خانه از مرد، زن و فرزندان تشکیل  گرامی زادگان با تا
می شود، ادامه داد: باید موضوع مهریه به صورت همه جانبه 
بررسی شود، در غیر این صورت هدف ازدواج و تشکیل خانواده 
و علاقه به افزایش جمعیت فراموش خواهد شد. این حقوقدان 
افزود: در طرح جدید مجلس، میزان مهریه مشخص نشده است، 
اما موضوع مهرالسنه به عنوان مبنا قرار گرفته و این درحالیست 
که پیامد کاهش میزان مهریه و از دست رفتن اجرا و وصول آن، 
بی شک خانواده و به خصوص زنان را با مشکل مواجه خواهد کرد، 
زیرا بعد از طلاق، ابزار دیگری برای تامین آتیه زنان وجود ندارد. از 
نظر حقوقی نیز، زنان هیچگاه به اجرت المثل ایام زندگی دست 

نمی یابند؛ جهیزیه ای که از خانه پدر و مادری می آورند مستهلک 
شده و دیگر قیمتی ندارد. ارث آنان در خانواده )والدینی( نصف و 
در خانواده خودشان هم بستگی به داشتن فرزند، یک چهارم و یا 
یک هشتم است و موارد دیگر که قانون مدنی مستند به آن است. 
جالب است که امضای شروط ضمن عقد نیز اختیاری است. در 
این میان باید کمی هم انصاف به خرج دهید که زنان از ازدواج و 
تلاش شان برای بهبود وضعیت خانه و خانواده چه دستاوردی 
تحصیل می کنند جز فرسودگی و انواع بیماری ها بدون داشتن 
گرامی زادگان درباره برخی اظهارات  تآمین مالی با آتیه ای مجهول؟
درباره علت طرح مجلس برای کاهش مهریه، تصریح کرد: مسئله 
مهم در طرح جدید و آنچه در قوانین قبل گفته شده، دغدغه 
اجرا و دریافت مهریه توسط زنان است. مجلس قصد دارد تعداد 
زندانیانی که به خاطر اعسار در پرداخت مهریه در حبس هستند 
را از زندان آزاد کند، این درحالیست که هیچ آمار دقیق و گزارشی 
در مورد تعداد مردان زندانی به دلیل عدم پرداخت مهریه به طور 
رسمی اعلام نشده و هیچ گزارشی از قوه قضائیه که نقش و تاثیر 
قوانین مصوب در موضوع مهریه و کاهش زندانی مهریه را نشان 
دهد، نیز مشاهده نشده است. وی خاطرنشان کرد: که بجای 
این طرح می تواند راهکارهای دیگری پیدا کرد که هم مرد زندانی 
نشود و هم زنان مطمئن شوند مهریه خود را دریافت می کنند. 
متاسفانه نگرانی از آنجا بیشتر می شود که برخی مردان برای 
فرار از دین و تعهدات خود، اموالشان را به نام اعضا و محارم خود 

می کنند تا زن نصیبی نبرد. 
   ازدواج تجارت نیست

مشاور حقوقی و پارلمانی معاونت امور زنان و خانواده ریاست 
جمهوری در دولت دوازدهم درباره برخی نظرات مبنی بر کاهش 
مهریه برای تحکیم بنیان خانواده، تصریح کرد: ماده ۱۰۷۸ قانون 
مدنی در مورد تعیین مهریه اعلام کرده است که: »هر چیزی را که 
مالیت داشته و قابل تملک نیز باشد می توان مهر قرار داد«؛ لذا 
غیر از سکه هم می توان منابع دیگری را به عنوان مهریه مدنظر 
قرار داد. ضمن آنکه رضایت زن و مرد برای توافق ضرورت دارد. 
بی شک هر خانواده ای بسته به شرایط خود و شناختی که از 
خواستگار دارد، مهر را اعلام می کند. فراموش نکنیم که ازدواج 
گر افرادی بخواهند تحت عنوان تشکیل  تجارت نیست و ا
خانواده، درخواست های غیرانسانی و دور از دسترس داشته 
باشند، خواسته ای بر زوجین تحمیل می کنند که بی شک بنیان 
خانواده را متزلزل می کند. فراموش نکنیم که موضوع مهریه با 
گر زن شاغل نباشد و سایر حقوق خود  آتیه زنان گره خورده و ا
را نتواند به خاطر نابرابری به دست آورد، خانواده رنگ آسایش 
نمی بیند، زیرا هیچ فردی در حال زندگی نمی کند و زنان نیز به 
آینده فکر می کنند. نگرانی زنان از آینده پیش روی شان است. 

گر به هدف ازدواج و تشکیل  بنابر اظهارات گرامی زادگان، ا
خانواده نگاه کنیم در قانون مدنی تشکیل خانواده را با اوصافی 
احساسی و انسانی از جمله تکلیف به حسن معاشرت زن و 
شوهر، معاضدت و همکاری در تحکیم مبانی خانواده و تربیت 
اولاد توسط طرفین و پرداخت نفقه با مسئولیت شوهر، توصیف 
کرده است. البته قانون مدنی این پیوند را در قالب حقوق و 
تکالیف برشمرده تا هماهنگی پدید آمده منجر به سعادت و رشد 
فرزندان و تربیت هماهنگ در خانه شود. این حقوقدان افزود: از 
سوی دیگر، خلأهای زیادی در قانون وجود دارد که نشان دهنده 
نابرابری حقوقی است؛ اصلاح قوانین برای زنان باید توسط قوای 
مرتبط با حضور کارشناسان بررسی شود؛ گرچه بسیاری از افراد 
گر اراده ای  کاستی های قوانین مربوط به زنان را می دانند، اما ا
باشد، می توان جبران کمبودهای قانونی را در معرض افکار 
عمومی قرار داد. جالب است که در عرف، جهیزیه را دختر به خانه 

بخت می برد، حال آنکه تامین نیازهای خانه وظیفه مرد است. 

   لزوم جست وجوی راهکارهای دیگر
گرامی زادگان با استناد به ماده ۱۱۰۷ قانون مدنی تصریح کرد: 
»نفقه عبارت است از همه نیازهای متعارف و متناسب با وضعیت 
زن از قبیل مسکن، البسه، غذا، اثاث منزل و هزینه های درمانی 
و بهداشتی و خادم در صورت عادت یا احتیاج به واسطه نقصان 
، والدین چگونه باید  یا مرض.« مطلع هستید که با هزینه امروز
جهیزیه تهیه کنند؟ حال آنکه قانون مدنی همه موارد نامبرده را 
جزو نفقه می داند، اما آیا تدوین کنندگان طرح ها این موضوعات را 
در نظر می گیرند؟ وی در پاسخ به این سوال که آیا حذف ضمانت 
اجرای حبس در مهریه و جایگزینی آن با پابند الکترونیک و 
سامانه های نظارتی از منظر حقوقی امکان پذیر و مؤثر است؟، 
ضمن ابراز مخالفت با حبس و حتی جایگزینی پابند الکترونیکی 
به دلیل مغایرت این موضوعات با اهداف ازدواج از نظر روحی و 
روانی، گفت: ممکن است برخی بخواهند با ترفندهایی تشتت 
و ناامنی را به داخل خانه بیاورند یا آن را افزایش دهند، لذا باید 
راهکارهای دیگری جست وجو کرد. این مسیر موثر نخواهد 
بود لذا به تدوین کنندگان توصیه می شود که راه های دیگری را 
بررسی کنند. صحیح نیست که تعداد اندکی بنشینند و بدون 
دریافت اظهارنظر از حقوقدانان، روانشناسان، جامعه شناسان 
و تخصص های مرتبط، برای زندگی افراد، بدون توجه به حریم 
خصوصی و اتفاقات درون خانواده ـ که فقط زن و شوهر از آن 
مطلعند - تصمیم بگیرند. این طرح ها و لوایح سند پشتیبان و 
گر به مقدمه طرح نگاه کنید موضوع  مطالعات میدانی نیاز دارد. ا
نوسانات مالی و رشد قیمت سکه در زمان حال، بهانه ای برای 

تدوین طرح بوده است. 

کره مجدد »نمایندگان مجلس« بر سر مهریه »زنان« مذا


